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 صالمستخل                                   

مر اثاررنةااعاةر افر اهميةررلا رةراةمالجيا راايا مني ز ررامر امكرر الالجسةل رلاايبرز الجانبراالل       

امرر ارررلا املا  ررلبةنيررنايبررز الجانبرراالج ررنب ااياينعررللجا ررابةليا ب ررندمامررسمزماعارراامررر ا الج ررز ا 

جايرئاجةلاللاج ينعةرليا يبرز الجانبراالج نجر افر ابرسةمااجس ابعضاطنجبنتالجانمعلا   قزا ااكةلام نمز

  .ف الجبةئلالجرعا يلللاج ينعةلاجس اطنجبنتالجانمعلاالجسةل نتالج  الم يتاب نيةلالجيرئاجةل

نجةررلابزبررنمما ررندااعارراالنةقررن النب قررند اج نيةررلالجيرررئاجةلاع الج كررعاعرر اف مرر االجسةل ررلا جرراامررسفت    

نجةرلاع اللاج ينعةلاجس اعةنلام اطنجبنتاجنمعلالجياكاعبسلجعزيزابيسينلاجسميا لج حققام امرس ال ر يزلةاف

 .لجي نبعللجبزبنمماعااالجياياعلالج ازيبةلابعساف زما

 ي(م8002ع نمنررلا صررين  يا)مقةررناالجيرررئاجةلاللاج ينعةررلا  ج حقةررقاهمررسلدالجسةل ررلا رراا ةبةررقاااا

 عررسل ا)يا لجبزبررنممالنةقررن  ا(م8002كرر  اجل) ل رر ينةمالجيررر ا اللا   ررن  اللاج يررنع اج  ررزما

ميرر ا  ررزل  ااطنجبررلامرر اطنجبررنتاللاب  ررنمابيز اررلالجب ررنجاةياا(ا00)عاررااعةنررلا  ابررتامرر ا(الجبن  ررل

عارااه راالجرسةجنتاعارااا  رنليا راالر ةرنةم ابةزيقرلاعيسيرلامير ا  رااا(88ـاا82)هعينةم امرنبة ا

(ا81)بال ر ا(ا رنبةلا-ا ازيبةرل) راا قررةي  اعكرالدةنلا جراامايراع ة ا مقةناالجيرئاجةلاللاج ينعةرليا

ا  رلالجيرن مالج ازيبر  ررنلالاتالجسةل رلا فز  ر نال ر  سمتالجبناااطنجبلاج ااماياعليا جلإجنبلاعارا

ا.بإ   سلماماياع ة ام  نفئ ة اا(لجقبا اـالجبعس )لجقندااعااالجقةناا

 :وجاءت نتائج الدراسة كالتاليا

فررز دا لجررلا   ررندةنلابررة ام ا ررةنتا ةجررنتالجياياعررلالج ازيبةررلا لج ررنبةلاعارراامقةررناااسجرر اا/1ا

ا.لجيرئاجةلاللاج ينعةلاج نجحالجياياعلالج ازيبةلابعسا ةبةقالجبزبنمم

بة ام ا رةنتا ةجرنتالجياياعرلالج ازيبةرلاعاراالجقةرناالجقبار ا لجبعرس اانلافز دا لجلا   ندةا اجسا/2

ا.لجبعس اج نجحالجقةنا

فز دا لجلا   ندةنلابة ام ا ةنتا ةجنتالجياياعلالج نبةلاعااالجقةناالجقبار ا لجبعرس اا اجسالاا/3

اا.عااامقةناالجيرئاجةلاللاج ينعةل

فرز دا لجرلا   رندةنلابرة ا ةجرنتالجياياعرلالج ازبةبرلاعاراالجقةرناالجبعرس ا لج  بعر اعارااالا اجسا/4ا

ا  .مقةناالجيرئاجةلاللاج ينعةل

 

  را اللمراة ه جةرنن  اعةرل : فر ا راناب رندمالجسةل رلاه صرتالجبن  رلابعرس امر الج اصرةنتامن رن     

 يلجكرن  مر لافر  لجقرس مالجحررنل هميةرل  مزلعرنم لبنرند اي  نيةلالجيرئاجةلاللاج ينعةل عياةلااااف    ةما

 لنعرلام    رنداا لجيرراس  لجانمعرل لل رزم فر  للاج ينعةرل  لج نكرئل لج زبةلاااااااااامؤ رنت  سعةا 

  لج عارةاامر  لج زبةل ف  لجيرئاجة ام ا بِا بنجيرئاجةلاللاج ينعةل للام ينمايا لجيرئاجل لجقةن يل بنج  ننلت

لجلامن اةرلاكنلعيرن الج ةاعةرلا جعا رنااا  عةراالجنكرنطنت لجي  ا لياااالجسةل ةل للبكةلا لجيال  رلا 

ج نيةرلالجيرررئاجةلام  ا رلاعاراا  ر ابرزلممااايالج زكةررزلجارنمع ااااجاةنجرااجرزنللامر الج ةرلالجسةل رةلا

 لجكبنب فزلغ ل  نت لجعاي  لج  ةةط مزلعنم لجعيزيليااااااللاج ينعةلاجس الجةابلاف ام  اعالجيزل ا

ا.بنف ا  يانب  ما نااابي ه  نتافزلغ ا جيان  لج زباية  لجيرئاجة ااب ِاام 

 ا



The effectiveness of the guided program for the development of 

social responsibility among a sample of university students 
 

Sanaa Ali Al Qahtany 

Supervised by: Dr Kotb  Abdou  Hannor 

Summary 

The first side of the problem is the importance and seriousness of the topic and its negative 

effects and devastating consequences for the individual and community levels. The second side stands 

by observing the behavior of some university students that have lacked social responsibility. The third 

side is highlighted in the scarcity of studies in the development of social responsibility for university 

students in the Saudi Arabian society. 

The purpose of this study was to detect the effectiveness of a program that is based on the 

development of the interim guidance through a sample of students in King Abdul-Aziz university in 

Jeddah town and verification of the continued effectiveness of the program on the experimental group 

after the follow-up period, and verification of the objectives of the study were applied on the 

measurement of social responsibility (Samadi – Othamna 2008) and the socio-economic level of the 

family. (The Individual 2006), and the indicative program on a sample consisted of 20 female students 

from the regularity of Bachelor of these stage ranging in age from 18-20 years. 

Those who were selected intentionally received the lowest grades on the measure of social 

responsibility and were divided randomly into two group (experimental & control groups) at 15 girls 

in each group. 

To answer the questions about the study and purposes, the researcher uses experimental 

approach based on pre and post measurement using two equal groups. 

The results of the study were as follow: 

1- There were statistically significant differences between the scores of the 

experimental group and the control group on the measurement of social 

responsibility and the result was in favor of the experimental group after the 

application of the program. 

2- There were significant differences between the scores of the experimental group and 

the control group on the pre and post scales of dimensional measurement. 

3- There are no statistically differences between the scores of the control group on pre 

and post scales regarding social responsibility. 

4- There are not statistically significant differences between the scores of the 

experimental group on the scale of social responsibility. 

     In the light of the previous study, the researcher reached a number of 

recommendations including; 

A) Parents should be aware of their role in the development of social responsibility 

of their children and taking into account the importance of the good example in 

this regard. 

B) Strengthening the institutions of education and socialization of the family, the 

university, houses of worship and media leadership. 

C) Paying attention to social responsibility by the education officials and education 

itself through the subjects and different activities. 

D) The activation of extra-curricular activities such as business volunteer and make 

them apart of the study plan for university students. 

E) Focusing on different programs for the development of social responsibility 

among students of all ages. 

F) Paying attention to the scientific thinking of the youth's spare time by education 

officials and educators to fill their leisure time with what is wholesome and 

positive. 


